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نگـــــره
 موضع گیری های ضد و نقیض مجلس و 

دولت در باره طرح صیانت از فضای مجازی
صیانت  نداریم؛ تا  قانون  نشود 

مکلف به اجرا نیستیم
آرمان ملی – مطهره شفیعی:  باز هم 
وزیر ارتباطات تاکید کرد که طرح صیانت 
از فضای مجازی نداریم! مشخص نیست 
تصمیم چیست و چرا یک صدای واحد 
شنیده نمی شود. از یکسو وزیر ارتباطات 
بارها گفته که طرح صیانت نداریم اما از 
سوی دیگری برخی نمایندگان مجلس 
خبر از اجرای آن می دهند. 3 اسفند سال 
گذشته بود که کمیسیون مشترک طرح 
حمایت از حقوق کاربران در فضای مجازی 
کلیات طرح صیانت را به تصویب رساندند 
که البته این تصویب با حواشی زیادی 
همراه بود از جمله اینکه چرا این طرح با 
رأی تنها 18 نماینده تصویب شده و نظر 
نمایندگان دیگر نادیده گرفته شده است.  
برخی هم نگران تصویب و اجرای این طرح 
هستند چنانکه جلال رشیدی کوچی 
نماینده مجلس گفت: »من نه مخالف نظام 
هستم و نه مخالف انقلاب از خانواده ای 
آمده ام که پنج شهید تقدیم کرده است. 
عده ای برای موافقت با این طرح با من 
تماس می گیرند و من را تهدید می کنند. 
این در حالی است که بعد از گذشت مدتی 
به آغاز به کار کمیسیون مشترک برخی 

هنوز نگران تصویب این طرح هستند.«
   مخالفت وزیر با طرح صیانت

دیروز عیسی زارع پور وزیر ارتباطات 
که سعی می کند خود را مخالف جدی 
طرح صیانت نشان دهد با تأکید بر اینکه 
چیزی به عنوان »قانون« یا »طرح صیانت« 
نداریم، گفت: ما به دنبال راه اندازی 
فیبرنوری هستیم و می خواهیم خانه ها 
را به فیبر نوری وصل کنیم تا سرعت های 
چند صد برابری نسبت به وضع فعلی را 
تجربه کنند. الان در 10 استان شروع 
کرده ایم و هفته بعد ان شاءا... دو سه استان 
افتتاح می شود و آماده واگذاری به مردم 
است. عیسی زارع پور در حاشیه تجدید 
میثاق هیات دولت با آرمان های امام 
خمینی)ره( در خصوص ارتباط اختلالات 
پیش آمده در اینترنت، به جماران گفت: 
اختلالات یک هفته گذشته حادثه ای 
بود که برطرف شد، الان ما هیچ اختلالی 
نداریم. چیزی که هنوز تصویب نشده و در 
مجلس است را چطور دولت می تواند اجرا 
کند؟! من بارها گفته ام که چیزی به عنوان 
قانون یا طرح صیانت نداریم. بحث هایی 
در مجلس هست و هنوز تبدیل به قانون 
نشده و تا چیزی قانون نشود مکلف به اجرا 
نیستیم.  وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
تأکید کرد: ما مکلفیم یک شبکه پرسرعت، 
باکیفیت و امن برای آحاد مردم ایجاد 
کنیم و داریم برای آن تلاش می کنیم. 
حادثه مثل همه جای دنیا پیش می آید. 
سه هفته پیش در کانادا 24 ساعت کل 
اینترنت کشور قطع بود، این اختلالات 
پیش می آید. «وی در پاسخ به سؤالی در 
خصوص دلیل اختلالات هفته گذشته 
اینستاگرام نیز گفت: خطوطی که ترافیک 
اینستاگرام روی آنها بود چند ساعت دچار 
قطعی شده بودند و آن هم حل شد و الان ما 
داشبورد داریم و لحظه ای چک می کنیم؛ 
هیچ مسأله ای نداریم. اختلال مقطعی 
پیش می آید مثلا هفته گذشته 45 گیگ 
ما به طور مقطعی قطع بود. این طبیعت 
شبکه است. 15 مرداد هم وزیر ارتباطات 
گفته بود: بارها گفتیم چیزی به اسم طرح 
صیانت وجود خارجی ندارد و چیزی هم 
مصوب نشده است. زارع پور تاکید کرد: 
مواضع دولت کاملا شفاف است، حتما 
فضای مجازی نیاز به قاعده گذاری دارد 
اما آیا آن چیزی که در مجلس مطرح شد، 
همان چیزی است که باید باشد؟ این جای 
بحث دارد. وزیر ارتباطات گفت: ما به کمک 
اپراتورهای ارتباطی امکانی را فعال کردیم 
که صرفا دسترسی به محتواهای مستهجن 
و غیراخلاقی یا خشونت بسیار شدید 
توسط خود پلتفرم های جست وجو فعال 
شود و بحث قفل کودک مطرح نیست. 
18 مرداد زارع پور صریح تر صحبت کرد 
و درباره آخرین وضعیت »طرح صیانت« 
گفت: یک عده بالاخره جوسازی می کنند 
و نان می خورند و الا چیزی به اسم »طرح 
صیانت« تصویب نشده است که بخواهد 
اجرایی شود. زارع پور درخصوص آخرین 
وضعیت »اینترنت ملی« گفت: چیزی به 

اسم اینترنت ملی نداریم. 
  اجرای کمرنگ طرح صیانت

وزیر در حالی اجرای طرح صیانت را 
نفی می کند که غلامرضا نوری قزلجه، 
نماینده مردم بستان آباد معتقد است 
طرح صیانت به شکل کمرنگ درحال 
اجرا شدن است و تاکید می کند؛ »طرح 
موسوم به صیانت در هر کجا که بخواهد 
بررسی شود، به نتیجه نخواهد رسید 
چراکه چارچوب درست فکری ندارد.« 
غلامرضا نوری قزلجه افزود: طرح صیانت، 
سال گذشته که در مجلس مطرح شد، 
دولت جدید موافق آن بود، به جز بخشی 
از بدنه وزارت ارتباطات بقیه با این طرح 

همراهی می کردند. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: وضعیت برجام در هاله ای از ابهام 
قرار گرفته و با وجود اینکه همه طرف ها از ایران تا اروپا و آمریکا به 
احیای برجام و لزوم رسیدن به توافق تاکید می کنند اما هنوز در اجرا 
و عمل چیزی از رسیدن به توافق ندیده ایم. به بیان دیگر آنچه تاکنون 
از طرف های برجام به ویژه غربی ها دیده ایم صرفا سیاست های اعلامی 
بوده که خود را موافق و همراه با احیای برجام نشان داده اند. اما اینکه 
این سیاست  های اعلامی چه زمانی به سیاست های اعمالی تبدیل 
شود و شاهد گام های عملی غربی ها باشیم هنوز مشخص نیست و 
باید همچنان منتظر اعلام موضع آمریکایی ها بود. آنچه  مسلم است 
در ظاهر همه چیز برای رسیدن به توافق  و احیای برجام میسر است، 
اما مواضع شفاهی طرفین باید به روی کاغذ آمده و به صورت توافقی 
مکتوب و قابل استناد درآید. پس از اعلام موضع ایران در دوشنبه هفته 
گذشته کمتر دو هفته است که همه طرف ها منتظر اعلام موضع سران 
کاخ سفید هستند تا رسما تکلیف برجام در این مقطع زمانی مشخص 
شود و ببینیم که با موافقت آمریکا باید شاهد ادامه روند برجام در جهت 
رسیدن به توافق باشیم یا اینکه با مخالفت آمریکایی ها طرفین موضع 
دیگری اتخاذ خواهند کرد؟ نکته مهم اینجاست که طرفین امروز به 
شرایط و موقعیتی رسیده اند که به اذعان تحلیلگران داخلی و بین المللی 
دیگر به عقب برنمی گردند ، چراکه امروز همه طرفین چه ایران، چه 
اروپا و چه آمریکا به این توافق و ثمرات ناشی از آن نیاز دارند. لذا از 
همین رو است که نهایت تلاش خود را می کنند تا به هر نحوی که شده 
توافق حاصل شود. به همین جهت است که شاهد نرمش و انعطاف هر 
طرف برای رسیدن به اشتراکات بیشتر در جهت احیای برجام هستیم. 

در همین جهت نیز واشنگتن پست به نقل از مقامات آمریکایی  مدعی 
شده که »مقامات آمریکایی می گویند، انتظار می رود تا چهارشنبه به 
نظرات ایران درباره پیش نویس توافق در مذاکرات وین پاسخ بدهند که 
پس از  آن قرار است درباره جزئیات فنی تبادل نظر شود و به دنبال آن، 
نشست کمیسیون مشترک برجام که ناظر بر توافق است، برگزار خواهد 
شد. تحولات جدید، از جمله افزایش تبادل علنی پیام ها میان تهران و 
واشنگتن نشان می دهد که احتمالا انجام شدن توافق نزدیک است.« 
اگر رویه به همین نحو پیش برود می توان انتظار داشت که در هفته 

پیش رو تکلیف برجام و احتمالا توافق روشن شود.
  رویارویی موافقان و مخالفان در واشنگتن 

هرچند که احیای برجام و رسیدن به توافق در ایران هم با مخالفت 
عده ای از دلواپسان روبه رو است اما در نهایت موضع ایران رسیدن به 
توافق خوب است که بارها از سوی دولتمردان اعلام شده است. با این 
حال شرایط در آمریکا به گونه  دیگری است و توافق با ایران، موافقان و 
مخالفان بسیاری دارد. اما به نظر می رسد آنچه  باعث شده تا آمریکایی ها 
هنوز در سردرگمی و معطلی در اعلام نظر بمانند یکی بحث تاثیر لابی 
صهیونیستی بر دولت بایدن و دیگری هم بحث انتخابات پیش روی 
کنگره آمریکاست که قدرت تصمیم گیری را از رئیس جمهور آمریکا 
گرفته است. قدر مسلم  با توجه به اینکه واشنگتن و تهران در آستانه 
بازگشت به برجام هستند، حامیان و منتقدان این توافق، خود را برای 
رویارویی آماده می کنند که یادآور نبرد بر سر توافق اولیه در سال 
2015 است؛ رویارویی که احتمالا در روز های آینده افزایش خواهد 
یافت. هرچند که پولیتیکو اینگونه آورده که » احتمالا این بار رویارویی 

در مقایسه با سال 2015 و دولت اوباما شدت کمتری خواهد داشت 
آن زمان دولت به دلیل تلاش برای ایجاد اتاق فکر رسانه ای در تلاش 
برای قبولاندن این معامله به مردم مورد تمسخر قرار گرفت. اما مسایل 
ژئوپلیتیک زیادی با محوریت کنگره مطرح است. قانونگذاران فرصتی 
برای بررسی توافق احیای برجام خواهند داشت و هرچند کاخ سفید 
روی وتوی ریاست جمهوری به عنوان پشتوانه حساب می کند، اما اگر 
قانون گذاران آرای کافی داشته باشند، این مساله می تواند در آستانه 
انتخابات میان دوره ای بسیار تاثیرگذار باشد.« حال باید دید که بایدن 
و دولت آمریکا در مواجهه با کنگره و بعضا مخالفان برجام چه رویکردی 

اتخاذ خواهد کرد .
  تمام فعالیت های ما تحت نظارت آژانس بوده و هست

رئیس سازمان انرژی اتمی اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران 
از ابتدا کلیه فعالیت های خودش را در حوزه هسته ای برابر موازین 
و ضوابط آژانس انرژی اتمی انجام داده و هیچ فعالیتی نیست که 
پروسه های ابلاغی را طی نکرده باشد. محمد اسلامی گفت: تمام 
فعالیت های ما تحت نظارت آژانس بوده و هست. جمهوری اسلامی 
متعهد به NPT و پادمان است و آژانس نمی تواند ادعایی کند که در 
ایران فعالیتی است که براساس بازرسی ها به یک عدم انطباق برخورد 
کرده باشد. معاون رئیس جمهور بیان کرد: ما هیچ سایت هسته ای 
اعلام نشده نداریم. مکان ها و موارد ادعایی ساخته و پرداخته منافقین 
و صهیونیست هاست که چیز جدیدی نیست. وی تاکید کرد: به نظارت 
در چارچوب برجام که قبلًا پذیرفته بودیم پایبندیم. بازگردند به برجام 
و آنچه که در برجام تفاهم شده بود و تعهد طرفین بود را اجرا کنند و ما 
هم به آن پایبندیم. نه یک کلمه کمتر نه یک کلمه بیشتر. اسلامی در 
تشریخ برنامه های سازمان انرژی اتمی گفت: دو برنامه داریم با برجام و 
بدون برجام و نکته مهم برای ما این است در هر حال، هیاهوی هسته ای 

را از بین ببریم و این اولویت مهم و فوری ماست. 
  به بیشینه سطح دسترسی و بازرسی از ایران نیاز داریم

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در خصوص اینکه ایران پاسخ 
لازم را در توضیح وجود مواد هسته ای در محل هایی که ادعا می شود 
محل هایی هستند که اعلامشان نکرده، به آژانس ارائه کرده است یا نه، 
گفت: آنها می دانند که باید این کار را انجام بدهند. ما بر سر سازوکاری 
در این زمینه توافق کرده ایم. وقتی آژانس اثری از مواد هسته ای در 
یک محل پیدا کند که به عنوان محلی اعلام نشده باشد که در آن 
فعالیت هسته ای انجام می گیرد، وظیفه قانونی من این است که در این 
باره سوال کنم. گروسی در توضیح اینکه آیا با توجه به خاموش کردن 
تعدادی از دوربین های آژانس در ایران در حدود دو ماه گذشته،  این 
امر به این معنا بوده است که آژانس توان این را که مطلع شود آیا ایران 
در این مدت در حال ساخت سانتریفیوژهای جدید بوده است یا نه، 
گفت: این اقدامی جدی بود. این 2۷ دوربینی که خاموش شدند، در 
حال پوشش دادن نقاط مهمی از تاسیسات ساخت سانتریفیوژ و دیگر 
موارد بودند و ما این تداوم اشرافمان بر آنچه رخ می داد را از دست دادیم. 

تخریب سنگ مزار ابراهیم یزدی برای چندمین بار
    محمد هاشمی:با تخریب نمی شود شخصیت های خدوم را  از قلب مردم بیرون کرد

 آرمان ملی: فعالان توئیتری با انتشار دو عکس از قیرپاشی و تخریب 
مجدد سنگ قبر ابراهیم یزدی، در آستانه پنجمین سالمرگ وی خبر 
داده اند. تصاویری در شبکه های اجتماعی دست به دست می شود که 
نشان می دهد برای چندمین بار سنگ مزار اولین وزیرخارجه ایران پس 
از انقلاب اسلامی  تخریب شده است. خانواده دکتر یزدی بعد از چندین 
بار تخریب سنگ مزار، اعلام کرده بودند که دیگر آن را تعویض نخواهند 
کرد. ابراهیم یزدی در شهریور سال ۹۶ درگذشت و در بهشت زهرا 
مدفون است. قبل از این در اسفند ۹۶ هم برای نخستین بار، سنگ قبر  
وی توسط افراد ناشناس تخریب اما تعویض شد. او از یاران و مشاوران 
امام خمینی)ره( در مبارزه با  رژیم شاه و به ویژه در دوره اقامت امام)ره( 
در فرانسه بود. وی همچنین عضو شورای انقلاب، وزیر خارجه و معاون 
نخست وزیر در دولت موقت انقلاب، نماینده شهر تهران در مجلس اول 
و دبیرکل نهضت آزادی ایران بود. 13 آبان 1400 هم خانواده ابراهیم 
یزدی )وزیر خارجه پیشین ایران( از تخریب سنگ قبر وی برای دومین 
بار خبر داده  بود.  این اتفاق از سوی افراد ناشناس صورت گرفته و هویت 
آنها مشخص نیست. خانواده ابراهیم یزدی گفته است این بار اقدام به 

تعویض و بازسازی سنگ مزار نخواهد کرد. 
  حرکات انقلابی، دشمنان بزرگی هم دارد

یک فعال سیاسی بیان کرد که با تخریب نمی شود شخصیت های 
تاریخ ساز و خدوم را از قلب مردم بیرون کرد زیرا این اتفاقات همیشه 
نتیجه عکس داشته است و نه تنها محو نمی شوند بلکه بیشتر شناخته 
می شوند. ایلنا نوشت: محمدهاشمی درباره تخریب سنگ مزار مرحوم 
ابراهیم یزدی »عضو شورای انقلاب، وزیر خارجه و معاون نخست وزیر 
در دولت موقت انقلاب« و اقداماتی از این دست مانند هجمه به 
شخصیت هایی همچون مرحوم بازرگان و آیت ا... هاشمی رفسنجانی 

گفت: واقعیت این است که شخصیت های تاریخی را نمی توان از تاریخ 
حذف کرد. این عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با اشاره 
به اینکه شخصیت های تاریخی و تاریخ ساز در اذهان مردم باقی خواهند 
ماند، بیان کرد: آقای هاشمی رفسنجانی را نمی شود حذف کرد، مرحوم 
دکتر یزدی و بازرگان را نمی شود حذف کرد.  وی یادآور شد: هنگامی 
که کارتر پیام داد که ایالات متحده قصد مذاکره با امام)ره( در پاریس 
را دارد، ایشان مرحوم دکتر یزدی را به عنوان نماینده خودشان معرفی 
کردند تا با آمریکایی ها صحبت کنند. آقای یزدی ۷ جلسه به عنوان 
نماینده امام )ره( با آمریکا مذاکره کردند و نتایج را می نوشتند و خدمت 
ایشان می دادند. هاشمی تاکید کرد: سابقه تاریخی افراد است که 
می ماند حال حتی اگر سنگ مزارشان را تخریب کنند و از بین ببرند. 
اتفاقا تجربه نشان داده است، نتیجه این اقدامات بالعکس است و هر 
شخصی که در حد خودش خدمت کرده، زحماتش در تاریخ ثبت شده 
است و همیشه نامش خواهد ماند؛ بنابراین بحث سنگ قبر نیست بلکه 
خود شخص است که در قلوب مردم و تاریخ ثبت شده و از یاد مردم 
نمی رود. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه امروز جریانی می خواهد 
افکار خودش را درجامعه  ماندگار کند و کسانی که از ابتدای انقلاب 
حاضر بودند و هزینه دادند را حذف کنند، چگونه باید عمل کرد که 
این جریان به اهداف خودش نرسد، گفت: این نوع کارها نتیجه عکس 
دارد؛ زمانی مسئول صداوسیما بودم در آن هنگام ۷5 رادیو به زبان 
فارسی از کشورهای بزرگی مثل آمریکا، چین و شوروی تا کشورهای 
کوچکی مانند آلبانی و کویت علیه انقلاب ما تبلیغ می کردند آن هم 
درحالی که ما یک رادیو و تلویزیون داشتیم اما نتیجه چیز دیگری شد 
که آنها انتظار نداشتند. هاشمی یادآور شد: یک صداوسیما در برابر 
۷5 رادیو وجود داشت بحث روزنامه ها و رسانه های دیگر جدا بود. 

معاون سیاسی صداوسیما زمانی آمار گرفته بود که روزانه ۷ میلیون 
کلمه علیه انقلاب اسلامی در روزنامه ها و رسانه های مکتوب مطلب 
نوشته می شد که از رادیو و تلویزیون پخش می شد و ما تنها یک شبکه 
داشتیم. جالب است که همین کارهای تخریبی رادیوها و روزنامه های 
بیگانه باعث شد انقلاب ما بهتر معرفی شود زیرا آنهایی که به اصطلاح 
افرادی متفکر و منصف در دنیا بودند، هنگامی که مشاهده می کردند 
یک کشور انقلاب و ایدئولوژی اش این گونه مورد تهاجم قرار گرفته به 
دنبال بررسی آن می رفتند که ببینند چه خبر است؟ چرا عده ای از 
آن واهمه و وحشت دارند؟ آن افراد هنگامی که درباره انقلاب و قیام 
تحقیق می کردند به قرآن، نهج البلاغه و متون دیگر مراجعه می کردند 
و کلام امام را می دیدند که دیگر مشخص است در چنین مواقعی نتیجه 
غیر از آن چیزی می شود که دشمنان انتظار دارند. این فعال سیاسی با 
بیان اینکه به واسطه تحقیق درباره انقلاب افراد زیادی به اسلام و تشیع 
گرویدند، گفت: بنابراین با برخی از کارها ممکن است یک عده فکر 
کنند افراد محو می شوند؛ اما اشخاص اگر متفکر، اندیشمند و منصف 
باشند، با دیدن این نوع هجمه ها به بررسی این می پردازند که آن فرد 
چه فکر و اندیشه ای داشته است؟ چه کسی بوده است؟ چه کاری انجام 
داده و چه سابقه ای دارد که عده ای با وی به دشمنی می پرداختند و 
در جهت تخریب وی قدم برداشتند. وی با بیان اینکه شخصیت های 
بزرگ و حرکات انقلابی، دشمنان بزرگی هم دارد اما این دشمنان 
نمی توانند طبق خواسته ای که دارند، اثرگذاری کنند، اظهار داشت: 
زمانی مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی بسیار سختی کشیدند اما در 
تشییع پیکر ایشان مشاهده کردیم مردم چگونه حاضر شدند. این امر 
نشان می دهد با تخریب نمی شود شخصیت های تاریخ ساز و خدوم را 

از قلب مردم بیرون کرد. 

 فرزانه ترکان در گفت وگو با »آرمان ملی«:  
مسئولان صریح با مردم حرف بزنند

آرمان ملی-  سهیل ثابت: 
دولت سیزدهـــم به یکسالگی 
خــود رسیده است و بسیاری 
از تحلیلگــــران و کارشناسان 
نسبت به عملکــــرد دولت در 
حوزه هــــای مختلف به بحث 
و بررسی می پردازند. اما آنچه مسلم است به قرائت 
کارشناسان؛ دولت در تحقق وعده های خود که 
عمدتا هم وعده های اقتصادی بوده چندان موفق عمل 
نکرده است و رشد قیمت ها نیز موید این گفته است. 
به نظر می رسد دولت برای ترمیم اعتماد عمومی باید 
به اقدامات اقتصادی اعتمادساز روی آورد و میزانی از 
رضایتمندی را در جامعه ایجاد کند. در این راستا برای 
بررسی عملکرد یکساله دولت، لزوم تحقق وعده ها و 
ترمیم اعتماد عمومی »آرمان ملی« با فرزانه ترکان، 
فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو شورای مرکزی 
حزب کارگزاران سازندگی به گفت وگو پرداخته است 

که می خوانید. 
   باتوجه به فرا رسیدن یکسالگی دولت؛ 
عملکرد دولت در حوزه های مختلف را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
من معتقدم که با وجود گذشت یک سال از عمر 
دولت سیزدهم وعده های داده شده در حوزه اقتصاد 
کمتر محقق شده و تیمی که پیش از انتخابات 
به طور هماهنگ در کنار آقای رئیسی قرار داشتند 
و برنامه ریزی می کردند مطالبی که موردپسند و 
خوشایند مردم بود را در قالب وعده ها و شعارها آورند 
فکر نکردند که مردم آنقدر حافظه تاریخی ضعیفی 
ندارند که فراموش کنند که آقای رئیس جمهور چه 
قول هایی داده است. لذا ایشان که به عنوان سید 
محرومان قرار بوده ریاست جمهوری را برعهده 
بگیرد و بزرگ ترین مساله کشور که بحث مشکلات 
اقتصادی و معیشت مردم است را حل و فصل کند 
هنوز نتایج ملموسی در این حوزه دیده نمی شود 
و قیمت ها چندین برابر شده است، فشار اقتصادی 
واقعا قشر ضعیف جامعه را دچار مشکلات سختی 
کرده است. اینها مسائلی است که مردم فراموش 
نمی کنند. آن شعارها و حرف های قشنگی که در 
مناظره ها گفته می شد الان می بینیم که هنوز عملی 
نشده است. مهم ترین مساله این است که اعتماد 
عمومی مردم نسبت به دولت و دولتمردان آسیب 
دیده است و مشخص نیست که برای ترمیم این 
اعتماد می خواهند چگونه پاسخ دهند. هرچند 
که برای ترمیم اعتماد عمومی این مساله احتیاج 
به تصمیم گیری در سطح کلان دارد و در سطح 
نظام باید این تصمیم گرفته شود. این نه در اختیار 
جناحی خاص و نه در اختیار دولت است. به نظر من 
این چاره اندیشی باید در سطوح بالا انجام شود.  من 
در حیطه کار تخصصی خودم که حوزه بهداشت و 
درمان است شاهد فشار اقتصادی سنگین روی مردم 
هستم. اینکه قیمت داروها چندین برابر شده و هزینه 
خرید داروها ولو آنهایی که تحت پوشش بیمه است را 
عده ای ندارند و سلامت جامعه نیز به همین ترتیب در 

معرض تهدید است. 
  اساسا فکر می کنید چرا با وجود این مدتی 

که گذشته هنوز وعده ها تحقق نیافته است؟
وعده هایی که آقای رئیس جمهور در زمان انتخابات 
داده را ببینید. باید یک مناظره یا میزگرد مطبوعاتی 
باشد و مسئولان بیایند توضیح دهند که برای ساخت 
مسکن، کاهش نرخ تورم، کاهش نرخ ارز و افزایش 
رفاه اجتماعی تا کنون چه کرده اند. اگر قرار بوده 
که هزار قدم بروند همان ده قدمی که در این یک 
سال برداشته اند را به مردم بگویند. آقای رئیسی و 
همفکرانشان در میزگردهای انتخاباتی هر بار که 
می آمدند اوراق و کتابچه هایی را نشان می دادند و 
می گفتند اینها برنامه است. خب همین برنامه ها را 
توضیح دهند که اکنون با این وضعیتی که پیش آمده 
و بحث برجام فعلا به نتیجه نرسیده و فشار اقتصادی 
و تحریم ها می خواهند تا سال آینده چه کنند که 
فشار اقتصادی را از روی دوش مردم کم کنند. یعنی 
به نظر من باید صریح و روشن با مردم حرف بزنیم. 
یا اگر هم نمی توانند این کار را انجام دهند صریح و 
روشن به مردم بگویند که به دلیل شرایط بین المللی 
یا شرایط داخلی امکان پذیر نیست. به نظر من در 
صورت احیای برجام و توافق نیز مشکلات اقتصادی و 
معیشتی جامعه به شرطی حل خواهد شد که سرنخ 
برنامه ریزی های اقتصادی در دست اقتصاددانان 
خبره تر باشد. اگر قرار باشد که هر کسی برای خود 
تصمیم بگیرد و خط اقتصادی خود را برود من امیدوار 
نیستم که حتی با حل شدن مساله برجام ما پیشرفت 
قابل توجهی در رفع مشکلات اقتصادی داشته باشیم. 
  یکی از مواردی که دولت بسیار بر روی آن 
به عنوان عملکرد موفقیت آمیز تاکید داشت 
بحث مدیریت بیماری کرونا، تهیه واکسن و 
کاهش مرگ و میر بود؛ فکر می کنید دولت 
چه عملکردهای موفق دیگری در این یکساله 

داشته است؟
من نسبت به عملکرد موفق دولت در حوزه های 
مختلف فعلا چیزی به ذهنم نمی رسد. هرچند که 
در مورد بحث مدیریت کرونا نیز موفقیتی نمی توان 
شمرد. مثل این می ماند که ما آب و نان مردم را تامین 
کردیم. از اولیه ترین نیازهای یک جامعه این بوده که 
در اپیدمی که در همه کشورهای دنیا بوده و سایر 
کشورها ماه ها قبل دسترسی به واکسن داشتند برخی 
مسئولان آنقدر تاخیر کردند که ما کلی کشته دادیم 
و می توانستیم این تعداد از جانباختگان را نداشته 
باشیم. چیزی که وجود دارد قدردانی از کادر درمان 
است که زحمت کشیدند و فداکارانه پای درمان مردم 

ایستادند و تلاش کردند. 

سخنگوی وزارت خارجه از دریافت پاسخ امریکا به نظرات ایران خبر داد

پاسخ رسید، بررسی آغاز شد
       در حالی که همه موافقان و مخالفان سابق برجام در ایران از مواضع رسمی نظام حمایت می کنند در امریکا وضع به گونه دیگری است

  و کاخ سفید پس از مدت ها تحمل فشار مخالفان داخلی و لابی صهیونیستی سرانجام  بنا به گفته سخنگوی وزارت خارجه
 پاسخ رسمی را  از طریق  منابع اروپایی تحویل داد 

  
 مخالفان برجام 

 امروز حامی 
شدند

  

 انتقاد 
به کابینه

 برخی به دولت انتقاد دارند. هدایت ا... خادمی، فعال سیاسی 
اصولگرا درباره توانایی دولت سیزدهم برای بهره گیری از 
فرصت های اقتصادی برجام گفت: سال نخست برای هر دولتی 
زمان طلایی محسوب می شود که برای تحقق برنامه هایش 
بسترسازی های لازم را انجام دهد و مردم نیز با مشاهده آثار 
و نشانه های اقدامات دولت امیدوار شوند که تا سه سال آینده 
نتیجه این برنامه ها را خواهند دید.  وی افزود: آنچه آمار و ارقام 
13 ماه گذشته نشان می دهد، کابینه این دولت  انتظارات را هم 

نتوانست برآورده کند .

مخالفان برجام امروز حامی شدند. عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس با تاکید بر اینکه برجام مورد 
بحث در مذاکرات وین، همان برجامی است که تیم مذاکره  
کننده روحانی زحمت آن را کشیده است، گفت: بنده فکر 
می کنم چارچوب همان چارچوب است و تقریبا برجام احیا شده 
است. جلیل رحیمی جهان آبادی، در واکنش به برخورد دوگانه 
برخی از چهره ها در خصوص برجام افزود: این موارد را باید از 
دوستانی که آن وقت مخالف شدند و الان موافق شدند بپرسید، 

ما که آن وقت موافق برجام بودیم و الان هم موافق هستیم. 

یک تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: »آمریکایی ها در تامین 
منافع ملی خود عاجز هستند و تحقق منافع ملی آنان در گرو 
خواست صهیونیست هاست. ریشه اصلی تاخیر آنها تماس های 
مقامات رژیم صهیونیستی و لابی های آنان در آمریکاست. این 
تاخیر آنها دلیل دیگری ندارد زیرا آمریکا یی ها به این نتیجه 
رسیده اند که سیاست فشار بر ایران یک اشتباه فاحش بوده  
است. جعفر قنادباشی گفت: » به نظر من تا آن زمان به صورت 
مرحله ای عقب نشینی خود را اعلام می کنند و ناگزیر هستند 

که تا پیش از انتخابات آبان ماه امتیازی به ایران بدهند.«

 آمریکایی ها
 تا قبل از انتخابات آبان 

توافق نمی کنند


